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Onderwerp

Mogelijk geitenpaadje voor meer windturbines in Zuid-Holland?

Aan de leden van Provinciale Staten

Toelichting vragensteller

In een artikel van de Telegraaf (*) valt te lezen dat door een uitspraak van de Raad van State,

energiebedrijf Eneco bij Delfzijl een windpark met zestien turbines van 136 meter hoog mag bouwen,

ondanks bezwaren van omwonenden. En energiebedrijf RWE heeft door de uitspraak steun om 25 jaar lang

vier 215 meter hoge turbines te laten draaien in de Brabantse Karolinapolder. Beide projecten hadden de

goedkeuring van de desbetreffende Colleges van Gedeputeerde Staten.

Lokale overheden mogen in afwachting van nieuwe landelijke normen inzake geluid, slagschaduw en

veiligheid zelf eisen opstellen waaraan windparken moeten voldoen.

Dit is de eerste keer dat de Raad van State zulke gemeentelijke- en provinciale normen voor een windpark

beoordeelt en de norm die zij stelt gaat ook over de vergunningen voor andere energiebedrijven.

De PVV maakt zich zorgen over dit geitenpaadje. Hoewel de nieuwe landelijke normen dit kwartaal worden

verwacht, is het maar de vraag of dat lukt en moeten de nieuwe normen daarna ook nog langs de Tweede

en Eerste Kamer, waardoor het waarschijnlijk een lange tijd gaat duren, voordat ze gebruikt kunnen

worden met alle mogelijke gevolgen van dien.

1. Kunt u aangeven welke mogelijke gevolgen deze uitspraak van de Raad van State heeft voor

bestaande en toekomstige windprojecten in onze provincie? Is het mogelijk dat er ook in Zuid-

Holland een geitenpaadje wordt bewandeld om meer windturbines te realiseren? Graag een

gemotiveerd antwoord.

Antwoord

Voor bestaande windparken binnen de provincie Zuid Holland heeft de uitspraak van de Raad van State

met kenmerk ECLI:NL:RVS:2023:1433 geen gevolgen. Voor deze parken is een onherroepelijke vergunning

afgegeven die kaders stelt voor de exploitatie ervan.

De Raad van State heeft op 30 juni 2021 (ECLI:NL:RVS:2021:1395) in de tussenuitspraak voor windpark

Uitbreiding Delfzijl-Zuid geoordeeld dat de landelijke normen voor windturbines tijdelijk buiten toepassing
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gelaten moeten worden bij de vergunningverlening, omdat bij de vaststelling geen onderzoek had

plaatsgevonden naar de milieueffecten. De Raad van State heeft in diezelfde uitspraak aangegeven dat

provincies en gemeenten hun eigen normen kunnen stellen voor geluid, slagschaduw en externe

veiligheid. Provincies en gemeenten hadden die ruimte om eigen, specifieke milieunormen toe te passen

altijd al en de recente uitspraak van de Raad van State bevestigt dit. Ook de Omgevingswet biedt meer

mogelijkheden voor lokaal maatwerk. Provincies en gemeenten moeten bij de opstelling van lokale

normen wel goed onderbouwen waarom deze passend zijn bij het desbetreffende windpark. Enkele

gemeenten in Zuid-Holland zijn bezig om vergunningen te verlenen op basis van eigen, lokale normen. Dit

is nodig om voldoende duurzaam opgewekte elektriciteit te hebben om de energietransitie in onze

provincie te realiseren. 

2. Deelt u de mening dat door de uitspraak van de Raad van State bezorgde omwonenden mogelijk

buitenspel worden gezet en er tot de ingebruikname van de nieuwe landelijke normen een soort van

wildgroei aan windturbineprojecten kan ontstaan? Zo nee, waarom niet? Graag een gemotiveerd

antwoord.

Antwoord

Deze mening delen wij niet. We hebben sinds de uitspraak van de Raad van State van 30 juni 2021

geconstateerd dat gesprekken tussen omwonenden, ontwikkelaars en gemeenten over de inpassing van

een windpark, de normen voor geluid, slagschaduw en externe veiligheid intensiever zijn geworden. Een

praktijkvoorbeeld hiervan is de Handreiking lokale normering windparken Rotterdamse regio van januari

2022. De handreiking is in samenwerking met lokale partijen opgesteld en vormt een uniforme aanpak

voor windprojecten ook buiten onze provincie.

Projecten voor de realisatie van windparken hebben een doorlooptijd van meerdere jaren, onder andere

door de zorgvuldigheid rondom de gezondheid van de omwoners en het participatietraject wat

gemeenten en ontwikkelaars daarbij met omwonenden doorlopen. 

Het is de verwachting dat begin 2024 de landelijke normen vastgesteld worden. Ook onder de

omgevingswet die 1 januari 2024 ingaat blijft het mogelijk voor gemeenten om lokale

maatwerkvoorschriften op te nemen in de omgevingsvergunning.

3. Bent u bereid, kijkende naar de grote nadelen van windturbines en de enorme maatschappelijke

spanningen die ze met zich meebrengen, een zo afwachtend mogelijke houding aan te nemen inzake

de realisatie van nieuwe windturbines, totdat de nieuwe landelijke normen in gebruik zijn? Zo nee,

waarom niet?  

Antwoord

Gezien de lang lopende processen en de duidelijke voordelen van windenergie is het van belang om wel

door te zetten. De klimaatverandering wacht niet, de netcongestie neemt toe en onze inwoners hebben

behoefte aan energie en stabiele netwerken. Daarnaast hebben ook de omwonenden behoefte aan

duidelijkheid.  Het lijkt logisch om nu een afwachtende houding aan te nemen zolang de normen niet bekend

zijn. Echter, omdat het proces van de bouw van windparken meerdere jaren in beslag neemt van idee naar

realisatie is een verdere vertraging niet wenselijk. 

Uit diverse onderzoeken blijkt dat de nationale- en internationale doelen voor het tegengaan van

klimaatverandering steeds verder buiten beeld raken en een versnelling is noodzakelijk. 

Daarnaast maken wij hier graag van de gelegenheid gebruik om de noodzaak van windparken nogmaals te

benadrukken. Vanuit het elektriciteitsnetwerk is een optimale benutting van de huidige infrastructuur

gewenst, ook om hoge maatschappelijke kosten te voorkomen. Het Planbureau voor de Leefomgeving

schrijft hierover: 

“Een verhouding van 4:1, tussen elektriciteitsproductie uit wind en die uit zon, geeft gemiddeld over een jaar

de beste balans op het netwerk op nationale schaal.”  (Monitor RES1.0 (2021))
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4. Bent u bereid, aangezien er geen garantie is dat de in ontwikkeling zijnde nieuwe landelijke normen

heel veel strenger zijn, er bij het Kabinet op aan te dringen dat het van groot belang is dat de nieuwe

normen zo streng mogelijk zijn, teneinde enorme sociaal-economische schade te voorkomen? Zo nee,

waarom niet? Graag een gemotiveerd antwoord.

Antwoord

Het is van belang dat de landelijke normen snel worden vastgesteld zodat zowel omwonenden,

initiatiefnemers en ontwikkelaars van windparken duidelijkheid hebben. Hiertoe wordt in opdracht van

het Rijk een planMER uitgevoerd, die de landelijke normen zal onderbouwen. 

De nieuwe, landelijke normen zullen een afweging vormen tussen het plaatsingspotentieel van locaties

aan de ene kant en de hinder die de omwonenden kunnen ervaren aan de andere kant.  Een te strenge

norm gaat ten koste van het plaatsingspotentieel  en het sterk inperken van het plaatsingspotentieel

onwenselijk gezien de opgave die er ligt vanuit  de (inter)nationale klimaatdoelen.  Het is aan de minister

van I&W om die afweging in eerste instantie te maken. 

Zodra de nieuwe normen in concept bekend zijn zullen wij deze normen beoordelen samen met de andere

provincies binnen het IPO. Het is de verwachting dat de nieuwe nomen samen met het planMER rond de

zomer ter inzage worden gelegd. Vervolgens is de Tweede Kamer aanzet om de nieuwe normen vast te

stellen.

(*) “Meer windmolens via geitenpaadje” (Telegraaf, 13-4-2023)
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